
 

 

 

Obvodní státní zastupitelství pro Prahu 1 
nábř. Edvarda Beneše 3, 118 00 Praha 1, tel. č. 257 533 761, fax: 257 533 774, ID DS: iauaiiq 
SIN 5/2015 - 3                 V Praze dne 9.3.2015 
 
Vážený pan 
David Havlík 
Alejní 2410/3 
415 01  Teplice 
 
 
žádost o poskytnutí informace ze dne 28.2.2015 – poskytnutí informace 
   
Dne 28.2.2015 bylo do elektronické podatelny zdejšího státního zastupitelství doručeno Vaše 
podání označené jako „Žádost o informace podle dotaz – informace o řízení 1 ZT 202/2013“, 
v němž žádáte v souladu se zákonem č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím, ve 
znění pozdějších předpisů, o zaslání kopie obžaloby s odůvodněním ve věci sp. zn. 1 ZT 
202/2013, byť i v anonymizované podobě.   
 
Tímto Vám v příloze poskytuji obžalobu státní zástupkyně zdejšího státního zastupitelství ve 
věci sp. zn. 1 ZT 202/2013, a to v anonymizované podobě.  

 
 
  

     Mgr. Jan Lelek, v.r. 
     obvodní státní zástupce pro Prahu 1 
 
    
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

 

 

Obvodní státní zastupitelství pro Prahu 1 
nábř. Edvarda Beneše 3, 118 00 Praha 1, tel. č. 257 533 761, fax: 257 533 774 

1 ZT 202/2013 – 80         V Praze dne 14.02.2014 
 
Obvodní soud 
pro Prahu 1 
______________ 
       Příl.: vyš. spis PČR ÚOKFK SKPV 
                č.j. OKFK-2215/TČ-2012-251001  
                (6 svazků) 
 
 

O b ž a l o b a 
 

 Náměstkyně obvodní státní zástupkyně pro Prahu 1 podává ve smyslu § 176 odst. 1 tr. 
řádu obžalobu na obviněného 
 

Petr Kužel, 
 

nar. 11.03.1962 v Praze, jednatele, trvale bytem Praha 5, Vlachova 1509/12,   
 

- ž e - 
 

dne 15.12.2008 na přesně nezjištěném místě, v zištném úmyslu neoprávněně obohatit 
Hospodářskou komoru ČR a způsobit škodu Ministerstvu zahraničních věcí ČR, jako 
prezident Hospodářské komory ČR se sídlem v Praze 7, Argentinská 38 uzavřel s 
Ministerstvem zahraničních věcí ČR zastoupeným vrchním ředitelem Sekce ekonomické 
spolupráce a zahraničí prezentace PhDr. Milanem Sedláčkem Smlouvu o realizaci projektu 
„Série proexportních seminářů ve spolupráci s Hospodářskou komorou ČR“, ve které se 
výslovně zavázal k realizaci organizačního a technického zabezpečení a k distribuci 
informačních a prezentačních materiálů série pěti seminářů v období září - prosinec 2008 s 
dokončením projektu do 20.12.2008 s cílem prezentace Ministerstva zahraničních věcí ČR 
jako obchodního partnera a rovněž se jako realizátor zavázal smluvní cenu ve výši 480.000,- 
Kč použít výhradně ke splnění svých závazků z této smlouvy, kdy téhož dne 15.12.2008 
nechal vystavit fakturu č. 0801100248 s datem splatnosti do 22.12.2008 , která byla předána 
MZV ČR nejpozději dne 16.12.2008, čímž dosáhl dne 23.12.2008 vyplacení finanční částky 
ve výši 480.000,- Kč, ačkoliv věděl, že podmínkám, které se zavázal ve smlouvě splnit, 
nedostojí, neboť žádné semináře s touto proexportní tématikou od září 2008 do prosince 2008 
ze strany Hospodářské komory ČR realizovány nebyly a nebudou, tudíž takto vylákané 
finanční prostředky nepoužije k tomuto účelu, takže nebyl žádný důvod k finančnímu plnění, 
čímž Ministerstvu zahraničních věcí ČR, se sídlem Praha 1, Loretánské nám. 5 způsobil 
škodu ve výši 480.000,- Kč, 
 
t e d y : ke škodě cizího majetku jiného obohatil tím, že uvedl někoho v omyl a zamlčel 
podstatné skutečnosti a způsobil tak na cizím majetku škodu nikoli malou. 



 

 

 
T í m   s p á c h a l 

 
trestný čin podvodu dle § 250 odst. 1, 2 tr. zákona č. 140/1961 Sb., účinného do 31.12.2009. 

 
 

Navrhuji u hl. líčení: 
 
1) slyšet svědky: M. Aronovou č.l. 67-72, Ing. Černíka č.l. 73-78, J. Csankovou č.l. 79-81, Z. 

Kočárka č.l. 88-93, M. Šprysla č.l. 100-104, Z. Vališe č.l. 109-114, Ing. Janů č.l. 138-142, 
M. Sedláčka č.l. 169-172, P. Víška č.l. 182-185, I. Voleše č.l. 186-189, 

 
 
2) dle § 211/1 tr. řádu číst protokoly o výpovědích svědků: G. Dufkovou č.l. 82-87, J. 

Novákovou č.l. 94-99, P. Švaříčkovou č.l. 105-108,  
 
3) dle § 211/6 tr. řádu číst úřední záznamy o vysvětlení osob: P. Belicu č.l. 116-119, L. 

Doskočilovou č.l. 120-123, D. Füllsacka č.l. 129-133, J. Homolkovou č.l. 134-137, L. 
Ledla č.l. 154-157, Ing. Matouška č.l. 159-165, V. Šišku č.l. 173-176, L. Týčovou č.l. 177-
180,  

  
4) dle § 213/1 tr. řádu předložit stranám podstatný obsah vyšetřovacího spisu, zejména trestní 

oznámení č.l. 1-2, usnesení č.l. 5-11, 29-34, protokol o vydání věci s přílohou č.l. 36-41, 
vyhodnocení účetní dokumentace HK a přílohy č.l. 42-59, vrácení účetní dokumentace č.l. 
60-61, materiály k semináři Evropské fondy „aktuálně“ č.l. 124-128, 158, metodický 
pokyn č. 4/2008 MZV č.l. 143-148, vyjádření k projektu č.l. 166-168, připojení 
poškozeného MZV č.l. 192-195b, bankovní informace ČSp., a.s. + CD č.l. 198-351, 
finanční šetření k obviněnému č.l. 352-583, sdělení MZV k projektům ekonomické 
diplomacie č.l. 586, dohoda o spolupráci mezi MZV a HK č.l. 587-588, komentář ODEV k 
projektům na podporu ekonomické diplomacie na rok 2008 č.l. 589-617, sdělení MZV č.l. 
618-619, fakturu č. 0801100248 č.l. 620, smlouvu o realizaci projektu ze dne 15.12.2008 
č.l. 621-622, záznam o zadání veřejné zakázky č.l. 623, košilka č.l. 624, průvodní list 
faktury s přílohami č.l. 625-636, sdělení HK s přílohami včetně vyhodnocení projektu 
Export - Aktuálně prezenčních listin a fotodokumentace č.l. 640-670, sdělení MZV s 
přílohami včetně pracovních smluv a popisu pracovní činnosti č.l. 676-701, podpisové 
vzory č.l. 702-703, metodický pokyn vrchního ředitele SEK k postupu při výběru a 
schvalování návrhů ekonomických projektů v roce 2008 ze dne 30.11.2007 č.l. 704-707, 
protokol o předání dokumentace odboru ODEV s přílohami č.l. 708-736, sdělení MZV k 
elektronické spisové službě č.l. 741-743, sdělení HK č.l. 746-747, 750, listinný materiál z 
HK včetně knihy přijatých faktur, knihy vystavených faktur, hlavní knihy, exportních 
seminářů v červnu 2011, exportních seminářů v září 2011, exportní konference v říjnu 
2011 a včetně seminářů EU Fondy Aktuálně z roku 2008, smlouva o spolupráci s 
Eurochambres, rámcová smlouva Telefónica O2, smlouva o organizačním zajištění akcí 
č.l. 751-1252, vzory interních sdělení HK, tzv. košilky č.l. 1253-1264, sdělení MPO č.l. 
1267-1268, sdělení Telefónica O2 č.l. 1276, sdělení MZV s přílohami č.l. 1282-1303, 
směrnice MZV č.l. 1304-1474, směrnice HK č.l. 1475-1571, zákon o HK č.l. 1572-1583, 
statut HK č.l. 1584-1597, účetní závěrka HK 2008 č.l. 1598-1608, výpisy z obchodního 
rejstříku č.l. 1609-1658, informace k HK na internetových portálech č.l. 1659-1694, 
vyjádření firem - účastníků seminářů Evropské fondy „Aktuálně“ č.l. 1695- 1813, 



 

 

dokumentace k projektu podnikatelská mise Indie - Vietnam č.l. 1815-2297, opis RT č.l. 
2298, pověst č.l. 2299, usnesení č.l. 2303-2317. 

 
 
 

O d ů v o d n ě n í 
  
 V průběhu přípravného řízení byly provedeny důkazy odůvodňující právní a skutkové 
závěry uvedené ve výrokové části obžaloby. 
 
 Obviněný Petr Kužel využil svého práva a odmítl k věci vypovídat. Na podání 
vysvětlení uvedl, že prezidentem HK se stal 28.05.2008, na projekt si nepamatuje, jde o věc, 
která je v kompetenci Úřadu HK, teoreticky vzato jej měl zorganizovat zahraniční odbor HK. 
Prezident HK je v podstatě jediným statutárním zástupcem HK, takže podepisuje stále 
obrovské množství dokumentů. 
 
 Obviněný je ze svého jednání usvědčován listinnými důkazy, jakož i výpověďmi 
svědků.  
 
 M. Sedláček na podání vysvětlení uvedl, že v roce 2007 byl jmenován MZV do funkce 
vrchního ředitele Sekce ekonomické spolupráce a zahraniční prezentace. V rámci této sekce 
řídil tři odbory, patřil k nim i Odbor dvoustranných ekonomických vztahů (ODEV). Na 
projekt proexportních seminářů si nevzpomíná, byl jakousi nadstavbou rozšířit pro 
podnikatelskou obec povědomí o možnostech proexportní politiky. Nepamatuje si, že by 
smlouvu podepisoval, je možné, že byla podepsána v rámci podpisu balíku smluv, které 
musely být koncem roku 2008 hromadně zpětně podepsány na základě rozhodnutí tehdejšího 
náměstka MZV M. Čermáka, který rozhodl, že i u projektů, které již jsou otevřeny, musí být 
vyjádření útvaru kontroly zakázek, ačkoli do té doby to nebylo třeba. Na smlouvě ho zaráží, 
že je psána na hlavičkovém papíře HK, a že jeho podpis je identický, stejně jako na smlouvě 
týkající se projektu Podnikatelská mise a kontaktní akce českých firem ve Vietnamu a Indii, 
zvláště pak drobné skvrny nad podpisem jsou zcela totožné. To v něm budí podezření, že jde 
o falzifikát. Stávalo se, že projekty byly administrovány až ex post.  
 
 Usnesením policejního orgánu ze dne 19.11.2013, které nabylo právní moci dne 
26.11.2013 byla dle § 159a odst. 2 tr. řádu ve spojení s § 11 odst. 1 písm. b) tr. řádu odložena 
věc podezření ze spáchání tr. činu porušování povinnosti při správě cizího majetku dle § 255 
odst. 1 tr. zákona, kterého se měl dopustit podezř. PhDr. Milan Sedláček v pozici vrchního 
ředitele Sekce ekonomické spolupráce a zahraniční prezentace MZV v souvislosti s 
uzavřením této smlouvy dne 15.12.2008 s HK a vyplacením faktury na částku 480.000,- Kč, 
aniž by splnil svou povinnost provést předběžnou, průběžnou a následnou řídící kontrolu, 
čímž porušil povinnosti uložené mu směrnicemi MZV, metodickým pokynem ředitelky OSR 
a ust. § 47 odst. 1 zák. č. 219/2000 Sb., o majetku ČR a jejím vystupováním v právních 
vztazích, s tím, že trestní stíhání je nepřípustné, neboť je promlčeno. 
 
 Svědek Ing. Černík uvedl, že od 01.05.2008 do 25.11.2008 působil v pozici ředitele 
ODEV, zástupcem ředitele byl V. Matoušek, který byl pověřen vnitřním chodem a provozem 
odboru, do jeho agendy patřily také finanční otázky, byl určen jako zástupce odboru pro 
komunikaci s odborem správy rozpočtu a odborem hlavního účetního. V. Matoušek měl také 
přidělenu agendu ekonomické diplomacie, kterou kontroloval a vyhodnocoval, jeho jako 
ředitele pouze průběžně informoval. Dalším pracovníkem tohoto útvaru byl Z. Vališ, který 



 

 

měl rovněž na starosti administraci projektů ekonomické diplomacie. Obecně postup 
administrace projektů s externími dodavateli byl takový, že po schválení projektu na úrovni 
náměstkyně ministra a přidělení konkrétní částky na realizaci, byla učiněna žádost o potvrzení 
finančního krytí projektu, vypracován záznam o způsobu zadání veřejné zakázky a projekt byl 
vložen do elektronického systému. Až po potvrzení finančního krytí a odsouhlasení útvarem 
kontroly zakázek, mohl ODEV přistoupit k smluvnímu zajištění projektu. K návrhu smluv se 
dále vyjadřoval odbor právní a legislativní. Teprve poté mohl jeden ze tří určených příkazců 
operace, což byl Sedláček, on a Matoušek, učinit smluvní závazek. V roce 2008 se realizace 
projektů ekonomické diplomacie řídila metodickým pokynem vrchního ředitele sekce 
ekonomické spolupráce a zahraniční prezentace ze dne 04.01.2008. Navrhovací a schvalovací 
proces u jednotlivých projektů, kterých bylo v roce 2008 realizováno cca 150, trval vždy dva 
až tři měsíce. Teprve po získání potřebných vyjádření mohlo dojít k uzavření smlouvy. 
Metodický pokyn stanovil termín 15.12.2008 pro závěrečnou kontrolu a vyhodnocení všech 
projektů za rok 2008. Konečný schvalovací článek byla úroveň příslušného náměstka 
ministra, v té době paní náměstkyně Bambasová. Realizátor měl ze strany MZV stanovenu 
povinnost vypracovat závěrečnou zprávu, konečné vyúčtování, vyhodnocení projektu a také 
zajištění veškerých smluvních záležitostí projektu. Po obdržení schvalovacího dopisu s 
přidělenou finanční částkou na realizaci projektu, byl projekt zajištěn smluvně v souladu s 
předpisy tak, aby mohla začít jeho samotná realizace. Kontrolní mechanismus realizace 
projektů spočíval zejména v závěrečné zprávě realizátora a také ve fyzické účasti zástupce 
MZV při realizaci projektu. V roce 2008 byly projekty ekonomické diplomacie neformálně ze 
strany ODEV kategorizovány na projekty, u kterých byl realizátorem zastupitelský úřad a na 
projekty, kdy realizátorem byl externí subjekt. Tyto externí realizátory v roce 2008 domlouval 
vrchní ředitel Sedláček, což znamená, že návrhy od externích subjektů přinášel on a také 
domlouval podrobnosti a podmínky. ODEV poté měl na starosti administraci těchto projektů. 
Pokud jde o předmětný projekt série proexportních seminářů, za jeho působení v pozici 
ředitele ODEV žádný takovýto projekt nebyl realizován ani připravován, resp. nic o tom neví. 
Pokud by tomu tak bylo, jako ředitel by musel práci zadat některému pracovníkovi ODEV a 
jeho práci kontrolovat. Od nikoho takový úkol nedostal a on sám takový pokyn nevydal. 
Jakékoliv zapojení nebo účast někoho z ODEV nebo MZV by automaticky znamenalo 
příslušnou komunikaci mezi MZV a HK, která by byla řádně zadokumentována jak v 
papírové, tak elektronické podobě. Konkrétně pokud by se jednalo o sérii několika seminářů, 
tak takové zapojení ODEV by znamenalo několikatýdenní přípravu včetně přímé účasti 
pracovníka ODEV na seminářích. Dále by ODEV požadoval adekvátní prezentaci projektu 
včetně PR aktivit. Aktivní zapojení ODEV a jeho pracovníků by znamenalo příslušné náklady 
(diety, ubytování, cestovné), což by vyžadovalo cestovní příkaz, zprávu ze služební cesty, atd. 
Je proto toho názoru, že ODEV ani nikdo z pracovníků ODEV do předmětného projektu 
nebyl zapojen a ani se jej neúčastnil. Jako ředitel konstatoval, že do 25.11.2008 mu není 
známo, že by ODEV něco takového připravoval, natož realizoval, nicméně s odstupem času a 
na základě informací získaných v rámci soudního řízení týkajícího se jiných projektů z té 
doby, nemůže zcela vyloučit, že by  tento projekt připravoval a realizoval někdo jiný na MZV 
za jeho zády. K předloženému záznamu o způsobu zadání veřejné zakázky a k žádosti o 
potvrzení finančního krytí výše uvedeného projektu uvedl, že jde o referátník ODEV, který 
byl standardně používán pro zahájení administrace projektu. Je datován až v prosinci 2008, 
kdy již nebyl v pozici ředitele odboru, takže ke konkrétnímu obsahu nedisponuje konkrétními 
informacemi. Z referátníku vyplývá, že byl vypracován Z. Vališem jako odpovědným 
referentem pro disponentský útvar a pro projekty, dne 03.12.2008 byl za ODEV podepsán 
zástupcem ředitele Matouškem, dne 10.12.2008 je oběh datován na útvaru kontroly zakázek a 
dne 12.12.2008 na odboru správy rozpočtu. Dále je zřejmé, že mimo původní oběh postoupil 
OSR referátník k vyjádření generálnímu tajemníkovi MZV, který je postoupil dne 15.12.2008 



 

 

Generální inspekci. Teprve v únoru 2009 byl celý proces završen a referátník se vrátil na 
ODEV. Předmětnou smlouvu nikdy neviděl, za doby jeho vedení ODEV nic takového 
nepřipravoval.  
 
 Ing. Václav Matoušek na podání vysvětlení vypověděl, že od 16.05.2008 pracoval na 
pozici zástupce ředitele ODEV MZV. Projekty ekonomické diplomacie v roce 2008 probíhaly 
v souladu s vládním nařízením pro zvýšení exportní mobility ČR a Parlament ČR v souladu s 
těmito cíly odsouhlasil částku ve výši 65 mil. Kč na projekty ekonomické diplomacie. Za akce 
odpovídal garant, dle jeho názoru jím byl pan Vališ. Pokud jde o projekt série proexportních 
seminářů, má ve vlastních záznamech uvedeno, že akce byla skutečně zrealizovaná. Podíval 
se, zda-li má materiál ke genezi tohoto projektu, přičemž našel návrh tohoto projektu, který 
byl vytvořen v červnu 2008 ředitelem ODEV panem Černíkem. Návrh tohoto projektu 
předpokládal provedení pěti seminářů od září do listopadu či prosince téhož roku. Výše 
rozpočtu projektu byla plánována na úrovni 480.000,- Kč a příspěvek HK měl být 250.000,- 
Kč. Projekty tohoto typu plánoval pan Černík za přítomnosti pana Vališe za zavřenými 
dveřmi. Z předloženého záznamu o způsobu zadání veřejné zakázky zpracovaném dne 
03.12.2008 vyplývá, že objednávka byla provedena pod č.j. 141503/2008-ODEV. Tato čísla 
jednací jsou evidována a jsou stále k dispozici v knihách odesílané a příchozí korespondence. 
Neví, zda jde o smlouvu původní nebo o smlouvu, která byla znovu zpracována, nicméně je 
datována až 15.12.2008, tedy o 12 dní později. V měsíci říjnu vydal útvar kontroly zakázek 
nový předpis, kdy trval na tom, že ke všem projektům, které byly určeny k proplacení, musí 
být vytvořen záznam o způsobu zadání veřejné zakázky. Pokud tak učiněno nebylo, odmítli to 
proplatit. Dalším dokumentem, který se musel zpětně dodělávat, byla žádost o potvrzení 
finančního krytí. Dle jeho úsudku došlo mezi 03.12.2008 a 11.12.2008 ke ztrátě předmětné 
smlouvy a tato byla zřejmě znovu podepsána dne 15.12.2008. Podpisové oprávnění od 
generálního sekretáře na projekty ekonomické diplomacie měl v daném období on, pan 
Sedláček, Černík do 24.11.2008, potom jeho nástupce Charanza. M. Sedláček smlouvy 
podepisoval proto, že Černík již byl odvolán a Charanzovi se vyřizoval podpisový vzor, on 
sám byl v té době na dvou služebních cestách v zahraničí. Projekt nebyl realizován formou 
dotace, neboť každou dotaci by si musel ministr nechat odsouhlasit na vládě. Proto bylo 
rozhodnuto, že budou tyto akce dělat jako projekty a budou realizovány na základě 
objednávky nebo smlouvy. Ve své podstatě šlo skutečně o dotaci a tak to bylo i ze strany 
parlamentu formulováno. O přidělení finančních prostředků potom rozhodl ministr financí. 
Plnění smluv kontroloval garant projektu, tedy pan Vališ. Příkazce operace poté připojoval 
svůj podpis na základě této kontroly. Proti jeho osobě i osobě M. Sedláčka je vedeno trestní 
řízení u OS pro Prahu 1 pod sp. zn. 3 T 91/2011 týkající se dalších projektů. Doložil listinu 
ohledně návrhu tohoto projektu, který měl být vytvořen v červnu 2008 ředitelem ODEV 
panem Černíkem. Listina je nazvána Využití finančních prostředků na podporu obchodně 
ekonomických aktivit s názvem projektu: Série proexportních seminářů ve spolupráci s 
Hospodářskou komorou ČR. Tato listina MZV však datována ani podepsána není.  
 
 Svědek Vališ k věci uvedl, že od roku 2007 působil jako referent ODEV, v červnu 
2008 došlo k reorganizaci a měl na starosti disponenturu odboru. Jako disponent se zabýval 
rezervací finančních prostředků v ekonomickém systému a s tím spojenou administrativou. 
Komunikoval se zastupitelskými úřady ČR v zahraničí a operativně hlídal čerpání finančních 
prostředků, vyhotovoval žádosti o potvrzení finančního krytí pro jejich projekty, připravoval 
souhlasy s čerpáním těchto prostředků v rámci schvalovacího procesu. Kontroloval cenovou 
věcnou správnost těchto projektů. Věcné plnění projektů nekontroloval, dle směrnic MZV to 
bylo povinností příkazce operace. Standardně pro něho projekt začínal tím, že mu nadřízený 
pan Černík přinesl dokumenty a zadal pokyn zahájit administraci. Vyhotovil průvodní 



 

 

referátník s číslem jednacím a základním popisem projektu, vyhotovil záznam o způsobu 
zadání veřejné zakázky a žádost o potvrzení finančního krytí. Tyto dokumenty byly zaslány 
vnitřní poštou na útvar kontroly zakázek a na odbor správy rozpočtu. Referátník podepisoval i 
příkazce operace, který také podepisoval smlouvu. Mohl to být pan Černík, Matoušek nebo 
Sedláček. O vlastní průběh projektu se nezajímal, do rozhodovacího procesu zapojen nebyl. 
Když přišla faktura, zkontroloval formální náležitosti a postoupil spis příkazci operace, který 
schválil uskutečnění výdaje. Příkazce operace byl povinen kontrolovat vlastní plnění 
vyplývající ze smlouvy. Poté byl spis postoupen odboru správy rozpočtu a k hlavnímu 
účetnímu. Aby došlo k proplacení závazku, musela být prokázána podpisem kontrola před 
vznikem závazku, kterou prováděl příkazce operace. Pokud jde o projekt série proexportních 
seminářů z roku 2008, na ten si nepamatuje. Způsob spolupráce s komorami navrhoval pan 
Černík, na nějaké semináře i jezdil, ale neví, zda se jednalo právě o tyto semináře. Období 
podzimu 2008 bylo na ODEV složité, neboť se vyhrotily osobní vztahy mezi vrchním 
ředitelem Sedláčkem a ředitelem ODEV Černíkem, což vyústilo v odvolání Černíka na 
přelomu listopadu a prosince 2008. On sám byl v té době na služební cestě, vrátil se první 
týden v prosinci a zjistil, že ho čeká řada dokumentů k projektům, které bylo třeba do konce 
roku vyřídit. Tímto projektem se zabýval pan Černík, ale vnímá ho jako projekt komory. 
Žádná oficiální jednání nevedl, ale bylo běžné, že se na něho zástupci dodavatelů obraceli 
telefonicky jako na kontaktní osobu za MZV. 
 
 Dagmar Janů na podání vysvětlení uvedla, že je od 21.01.2007 do současnosti 
ředitelkou odboru správy rozpočtu MZV. Hlavními úkoly OSR jsou správa rozpočtové 
kapitoly MZV a tvorba vnitřní legislativy v oblasti financování a rozpočtu, tj. nastavení 
vnitřního kontrolního systému v této oblasti. Každá finanční operace má tři stupně kontroly, a 
to předběžnou (před vytvořením závazku MZV a před realizací výdaje), průběžnou (příkazce 
operace průběžně sleduje plnění závazku) a následnou, což je namátková kontrola všech 
náležitostí po realizaci operace. Všechny operace musí být písemně schváleny oprávněnými 
účastníky operace. Příkazce operace ověřuje a podpisem stvrzuje nezbytnost jejího 
uskutečnění pro plnění úkolů MZV z hlediska efektivnosti, hospodárnosti a účelnosti, 
schvaluje operace ve své působnosti a odpovídá za to, že přidělené prostředky budou čerpány 
v souladu s obecně závaznými právními předpisy. Správce rozpočtu vede operativní evidenci, 
při realizaci operace ověřuje a písemně potvrzuje soulad výdaje s působností daného útvaru, 
rozsah oprávnění příkazce operace a soulad podpisu příkazce s podpisovým vzorem. Hlavní 
účetní potvrzuje správnost a úplnost podkladů pro účely úhrady, kontroluje shodu podpisu 
správce rozpočtu a příkazce operace s podpisovými vzory a odpovídá za správnost provedení 
účetního zápisu. Podrobný popis finanční operace je uveden v metodickém pokynu ředitelky 
OSR. Smlouva musí být písemně uzavřena a schválena před plněním té smlouvy. Pokud 
realizace obsahu smlouvy proběhla před zaevidováním a potvrzením finančního krytí, jde o 
porušení vnitřních předpisů MZV a zákona o finanční kontrole. K žádné změně pravidel, jak 
tvrdí V. Matoušek, v říjnu 2008 nedošlo. Neví o tom, že by OSR někdy vznesl požadavek na 
znovupodepsání nějaké smlouvy kvůli změně pravidel schvalovacího procesu, maximálně by 
se vyžádalo uzavření dodatku ke smlouvě. Tato situace by byla zcela absurdní.  
 
 Svědek Kočárek vypověděl, že v HK pracoval od roku 2007 do října 2009 na pozici 
ředitele zahraničního odboru. Pokud jde o předmětné semináře, již si přesně nepamatuje. HK 
organizovala s různými subjekty celou řadu takovýchto akcí, a to i ve spolupráci s MZV. Je 
možné, že se na této akci jeho odbor podílel, ale již není schopen tento konkrétní projekt 
oddělit od ostatní činnosti. Po organizační stránce by zajištění seminářů zřejmě připadalo 
odboru marketingu. Nevybavuje si, že by smlouvu někdy viděl, pokud by s ní pracoval, tak by 
ji parafoval, ale jeho parafa na smlouvě není. Není si vědom, že by HK někdy postupovala 



 

 

tak, že by smlouvu podepsala dnem 15.12.2008, ačkoli smluvní plnění mělo proběhnout v 
období září až prosinec 2008. Předmětné prezenční listiny neviděl, jde o úpravu, kterou 
zřejmě zpracovávalo jiné oddělení. Domnívá se, že autorem listin je odbor marketingu. 
Nevybavuje si dokument s názvem Vyhodnocení projektu „export - aktuálně - semináře HK v 
regionech“. Závěrečná zpráva byla podmínkou u konkrétního projektu, tato se předkládala 
partnerovi, který projekt spolufinancoval, jako např. MZV. Porady vedení HK bývaly 
pravidelně každý týden, účastnili se jich ředitelé odborů, tajemník a většinou i prezident. Byl 
přítomen vedoucí kanceláře prezidenta a poradce prezidenta pan Voleš. Na poradách se 
projednávaly připravované projekty. Prezident HK se o přípravu akcí zajímal, jeho osobní 
účast závisela na významu akce. Pokud jde o zmiňované semináře, nebyla osobní účast 
prezidenta moc pravděpodobná. Nepamatuje si, zda bylo nějak stanoveno informovat 
prezidenta po skončení akce, navíc tyto informace byly standardně součástí porad. Jak byla 
administrace a schvalování projektů nastavena procesně si již nevzpomíná. Pokud byl 
odborným garantem zahraniční odbor, tak to znamenalo, že navrhoval program a partnery, 
kteří budou osloveni, aby se projektu účastnili. Příprava projektu byla konzultována s 
tajemníkem, případně prezidentem a diskutována na poradách. Každý dokument měl mít 
průvodní dopis, kde by měl být podpis ředitele příslušného odboru, právníka a dalších 
zpracovatelů.  
 
 P. Víšek, ředitel odboru marketingu HK od 1.1.2008 na podání vysvětlení uvedl, že 
tento odbor spravoval členskou základnu, zastřešoval organizaci odborných seminářů, 
konferencí a podobných akcí, zajišťoval komunikaci s partnery HK a připravoval tiskové 
zprávy o činnosti HK. Na předmětný projet série proexportních seminářů si nevzpomíná, 
domnívá se, že odbor marketingu se na něm nijak nepodílel. Obecně byl běžný postup takový, 
že informace o konání podobných akcí byly k dispozici na webových stránkách HK, případně 
v komorovém časopise. Myslí si, že nebyl informován ani o předmětné smlouvě, nevzpomíná 
si, že by se o něčem podobném vůbec mluvilo. HK organizovala nějakou proexportní 
konferenci, ale téměř určitě ne sérii pěti seminářů. Obecně všechny smlouvy s partnery HK 
evidoval odbor marketingu a rovněž byly evidovány ve vedení HK, u tajemníka nebo v 
kanceláři prezidenta. Odbor marketingu v roce 2008 organizoval sérii seminářů po celé ČR na 
téma fondy EU a jejich čerpání, o které předem informoval veřejnost a členy HK. Na těchto 
seminářích se o otázkách exportu a jeho podpory nehovořilo. Vlastní přípravu těchto seminářů 
měla v gesci jeho zástupkyně Dufková, která veškeré dokumenty k projektu parafovala a on 
sám je podepisoval. Pokud jde o předložených pět prezenčních listin nazvaných „export - 
aktuálně“, datum a místo konání, které mu byly předloženy, tyto mu jsou povědomé, vypadají 
hodně podobně jako prezenční listiny používané na seminářích k EU fondům, jen mají jinou 
hlavičku. Jsou mu povědomé i některé fotografie, které jsou přílohou prezenčních listin. U 
jejich seminářů byla vždy i prezenční listina přednášejících. Jsou doloženy podklady k 
zaúčtování podepsané Bc. Víškem týkající se organizace a zajištění EU fondů vycházeje z 
faktur JUDr. Ledla. 
 
 I. Voleš na podání vysvětlení vypověděl, že v HK pracuje od roku 2002. V září 2008 
byl odvolán z funkce tehdejší tajemník pan Šiška a on byl opět pověřen výkonem funkce 
tajemníka, asi do února 2009. Prodělal úraz a v okamžiku jmenování byl v pracovní 
neschopnosti, která trvala do konce září. Pokud jde o předmětný projekt realizovaný HK na 
základě smlouvy s MZV tak z dostupných materiálů zjistil, že probíhaly od září do prosince 
2008, tedy musely být připravovány před tím, než do funkce tajemníka nastoupil. Na tento 
konkrétní projekt si nevzpomíná, neví proč prezident HK smlouvu uzavřel až zpětně. Obecně 
byl oběh smluvních dokumentů nastaven tak, že nejprve se k návrhu vyjadřoval ředitel 
odboru, ze kterého návrh vyšel, poté ředitel ekonomicko správního odboru, právník, poté byl 



 

 

předložen tajemníkovi a následně prezidentovi k podpisu. Spolupráce HK s MZV byla běžná, 
neboť organizovali doprovodné podnikatelské mise při cestách představitelů státu do 
zahraničí. On sám ještě zastupuje HK v Evropském hospodářském a sociálním výboru v 
Bruselu, což činí minimálně polovinu jeho pracovních povinností. Podle jeho názoru tento 
projekt realizovaly společně odbory marketingu a zahraničí. Obsahová stránka byla v 
kompetenci zahraničního odboru, organizační v kompetenci marketingového odboru.  
 
 Svědkyně Nováková, právník HK od roku 2001 do ledna 2011 uvedla, že posuzovala 
návrhy smluv před podpisem kompetentní osoby z hlediska dodržování náležitostí. Pokud jde 
o projekt proexportních seminářů, na tento si vzpomíná, ale není schopna jej přesně zasadit do 
časového rámce, neví kdy přesně probíhal. Jednalo se o jednorázový smluvní vztah, nešlo o 
pravidelnou spolupráci s MZV. O všech akcích informována nebyla, na porady vedení zvána 
nebyla, podrobnosti o projektu neví, na takovýchto akcích se nepodílela. Pokud návrh 
smlouvy schválila, pak jej parafovala. Domnívá se, že v roce 2008 byly již součástí návrhů 
smluv i tzv. košilky, tedy průvodní listy, na nichž bylo vyznačeno, kdo je za konkrétní 
smlouvu odpovědný, kdo ji vyřizuje a kdo ji bude podepisovat. Smlouvy se číslovaly a 
zapisovaly do seznamu, ale neví, zda tomu tak již bylo v roce 2008. K předmětné smlouvě 
uvedla, že podle otisku malého kulatého razítka HK v levém horním rohu si myslí, že 
smlouva byla sešita a pečetěna Komorou, což byl jeden z požadavků prezidenta Kužela. 
Zapečetění značilo, že již není možné smlouvu upravovat či s ní jinak manipulovat. To však 
neznamená, že byla vytvořena HK, spíš si myslí, že přišla z MZV. Tato smlouva se jí nelíbí, 
asi by ji neschválila, neboť v ní chybí náležitosti, které vyžadovala. Smlouva jí je však 
povědomá, vidět jí mohla. Nepamatuje si, že by se uzavíraly smlouvy na projekty, které již 
byly realizovány dříve. Ze smlouvy má pocit, že byla připravena ve spěchu. Statutárním 
orgánem HK je prezident, smlouvy podepisuje výhradně prezident nebo jím zmocněná osoba. 
 
 Svědek Šprysl, ředitel ekonomického odboru HK uvedl, že jeho náplň práce spočívala 
v řízení oddělení finanční účtárny, mzdové účtárny, personálního oddělení a správy budov. 
Obecně v rámci činnosti byl seznamován s projekty komory. V průběhu schvalovacího 
procesu připravované smlouvy obvykle návrh smlouvy obdržel k posouzení. Později obdržel 
podepsanou smlouvu s dalšími potřebnými doklady k provedení fakturace. Tyto doklady 
obvykle předával odbor, který konkrétní projekt realizoval, součástí bylo potvrzení garanta, že 
projekt probíhá či proběhl v souladu se smlouvou. Doklady zúčtovali, o samotné plnění se 
nezajímali. Na předmětný projekt si nevzpomíná, je to již téměř 5 let. Smlouvu mezi HK a 
MZV ze dne 15.12.2008 parafoval, svoji parafu poznal, jinak si na ni nevzpomíná. Doklady 
potřebné k fakturaci byly předávány příslušným garantem projektu nebo odborem, který měl 
projekt v gesci přímo fakturantovi, který provedl vlastní fakturaci. Fakturant vystavil fakturu, 
tuto on sám již obvykle nepodepisoval. Pokud jde o předmětnou fakturu č. 0801100248, jedná 
se o standardní fakturu HK, byla vystavena na základě smlouvy, na kterou je v ní odkazována.  
 
 Svědkyně Švaříčková, dosud finanční účetní HK uvedla, že ona sama faktury obvykle 
nevystavuje, občas musí za kolegu zaskočit a fakturu vystavit. Systém pro účtování v HK je 
nastaven dlouhodobě stejně, tedy v roce 2008 postupovali obdobně jako dnes. Pokud jde o 
předmětnou fakturu č. 0801100248, tato je podepsána Ing. Špryslem, z elektronického 
účetního systému jí dne 15.12.2008 vytiskla. Neví, kdo jim dával podklady k vystavení, je to 
dlouho.  
 
 Svědkyně Aronová v předmětné době pracovala v HK v odboru marketingu, její 
hlavní pracovní náplní byla organizace seminářů pro podnikatelskou veřejnost. Měla na 
starosti organizační zajištění série seminářů pod názvem Semináře k Evropským fondům, 



 

 

která probíhala od ledna 2008. Jednalo se o celoroční cyklus seminářů, které probíhaly jednou 
týdně ve všech krajích ČR. Zajišťovala celou organizační část seminářů dle pokynů své 
vedoucí Dufkové. Téma exportu a jeho podpory ze strany státu nebylo obsahem těchto 
seminářů, jednalo se pouze o Evropské fondy. O předmětné smlouvě ze dne 15.12.2008 nic 
neví, na pořádání seminářů s proexportní tématikou se nepodílela. Pamatuje si, že asi měsíc 
před jejím odchodem z komory, tj. někdy v druhé polovině roku 2008, dostala od paní 
Dufkové pokyn, aby prezenční listiny seminářů přejmenovala na Export. Po důvodu 
nepátrala. Pokud jde o prezenční listiny k celkem pěti seminářů s názvem „ export - aktuálně“ 
včetně fotodokumentace a dalších příloh, k těmto uvedla, že listiny vypadají velmi podobně 
jako ty, které tvořila v rámci svých seminářů. Je zvláštní, že nejsou podepsané a že tam nejsou 
dopsáni účastníci, kteří na seminář přišli neplánovaně, což se běžně stávalo. Dokument s 
názvem Vyhodnocení projektu neviděla, ona sama žádné vyhodnocení nedělala. Určitě 
neprobíhaly dva semináře v jednom místě a dni.  
 
 Svědkyně Csanková v HK pracovala od 01.01.2008 do června 2009, kdy odešla na 
mateřskou dovolenou, kde je dosud. Pracovala na odboru zpracování informací na pozici 
referenta pro evropské záležitosti. Její hlavní náplní práce bylo dotační poradenství pro 
podnikatele. Z tohoto titulu se zúčastnila seminářů pro podnikatele na téma evropských fondů 
a dotací pro podnikatele. Tam byla v postavení odborného garanta a moderátorky vlastních 
seminářů. V roce 2008 jich bylo cca 17 a v roce 2009 cca 10, probíhaly ve všech krajských 
městech. Na semináře s proexportní tématikou, které se měly konat v druhé polovině roku 
2008, si nepamatuje, určitě se na nich nepodílela. Předložené prezenční listiny vypadají tak, 
jak je odbor marketingu standardně zpracovával, listiny stejného typu byly i na seminářích k 
EU fondům. Pokud jde o dokument s názvem Vyhodnocení projektu „export - aktuálně“ tuto 
zprávu nikdy neviděla, neví, kdo ji vypracoval. V tomto dokumentu se hovoří o seminářích z 
cyklu „aktuálně“, které se opravdu konaly, ale jednalo se o téma evropských fondů a ne 
exportu. Také na druhé straně dokumentu se hovoří o národním strategickém referenčním 
rámci, což je téma dotací a dále je zde uvedeno, že na semináři byla malá účast, neboť firmy 
mají omezené možnosti získat dotace EU. Dle jejího názoru je zpráva neodborná, směšuje dvě 
různé problematiky do jedné. Činí na ní dojem, že je vytvořena překopírováním z nějaké jiné 
zprávy. V místech a časech konání seminářů Evropské fondy - aktuálně se žádné jiné 
semináře nekonaly. Pokud jde o semináře na téma dotace z EU, nápad na realizaci vzešel od 
ředitele odboru marketingu pana Víška, který tento záměr zřejmě přednesl na poradě vedení 
komory, kde se scházeli ředitelé odborů s tajemníkem a prezidentem HK. Po schválení 
záměru zajišťoval organizační část odbor marketingu a ona jako odborný garant zajišťovala 
obsahovou stránku. Administrace projektů byla vedena elektronicky, schvalovací proces 
probíhal také elektronicky. Prezident HK do běžného chodu úřadu zasahoval, na porady 
vedení ona sama nechodila a prezident nechodil moc mezi zaměstnance. Schvalovací proces 
probíhal elektronicky, žádný průvodní list dokumentu v žádné papírové podobě nebyl, po 
schválení byl dokument předáván právníkům a poté předložen ke konečnému podpisu. 
Administrace projektů v počítačové síti byla otevřena, mělo k nim přístup více pracovníků, 
neboť na nich obvykle pracovalo více lidí napříč odbory. 
  
 Svědkyně Dufková, t.č. dlouhodobě žijící v Norsku, uvedla, že v HK pracovala od 
roku 2007 do roku 2009 v pozici výkonného zaměstnance, pouze dva až tři měsíce, začátkem 
roku 2009, kdy byl odvolán ředitel odboru marketingu Víšek, byla pověřena řízením tohoto 
odboru. V roce 2008 byla řadovou pracovnicí odboru marketingu. O projektu série 
proexportních seminářů nic neví. V daném případě by programovou náplň zajišťoval 
zahraniční odbor a jejich odbor by následně zajistil pozvánky, místo konání seminářů a další 
organizační věci. Nic takového za úkol nedostali. V roce 2008 odbor marketingu organizoval 



 

 

sérii seminářů na téma Evropských fondů, které vedení Komory schválilo. Projekt byl 
realizován ve spolupráci s Českou spořitelnou, spol. Telefónica O2 a dalšími partnery. Po 
skončení projektu museli těmto partnerům předat vyhodnocení smlouvy, tedy prezenční 
listiny, fotodokumentaci, programy jednotlivých akcí, apod.  - dle specifikace ve smlouvě. V 
této souvislosti uvedla, že žádnou akci s MZV neorganizovala. Je přesvědčená o tom, že 
prezident HK Petr Kužel byl informován o běžném chodu Úřadu HK, účastnil se porad 
vedení, kde ředitelé informovali o činnosti odborů. K předmětné smlouvě ze dne 15.12.2008 
uvedla, že ji vidí poprvé, nicméně jde o klasický typ smlouvy, kterou používali. Nesetkala se s 
tím, že by smlouva byla podepsána tzv. ex post. Domnívá se, že není možné, aby prezident 
HK takovouto smlouvu podepsal, aniž by byl informován o vyhodnocení projektu. V případě 
akcí jejich odboru bylo vrcholové vedení vždy informováno, tedy předpokládá, že by 
prezident měl být informován o všech akcích. Pokud jde o předložené prezenční listiny, tyto 
poznala, není si ale jistá zda název Export - aktuálně se používal, zda nebylo spíše Evropské 
fondy - aktuálně, ale již si to nevybavuje. Programem jejich seminářů byly evropské fondy a 
pomoc podnikatelům s čerpáním. Pokud jde o dokument Vyhodnocení projektu „Export - 
aktuálně“, neví kdo jej vytvořil, strukturou tento dokument odpovídá vyhodnocením 
některých projektů, jak je na odboru prováděli někdy koncem roku 2008, či začátkem 2009. 
Pokud je zpracovávala či schvalovala, tak vždy s datem a podpisem. Zcela určitě se nesetkala 
s akcí, kde by HK dostala dotaci z MZV ve výši 480.000,- Kč, resp. jakoukoli dotaci.  
 
 P. Belica na podání vysvětlení vypověděl, že do HK nastoupil dne 01.09.2008 do 
odboru marketingu, který tehdy vedla paní Dufková. Podílel se na organizaci různých akcí 
HK, nejvíce na organizaci seminářů pro podnikatelskou veřejnost. Jednalo se o semináře na 
téma možnosti financování a čerpání dotací z fondů EU pro firmy a živnostníky, které byly 
cíleny na malé a střední podnikatele. Spolupracoval zejména se slečnou Červinkovou, 
tematická náplň seminářů byla stále stejná. Z HK odešel po dvou měsících, nepohodl se s 
vedoucí. Exportní tematiku seminářů si nevybavuje, není si vědom toho, že by pořádali nějaké 
semináře s proexportní tematikou. 
 
 L. Týčová na podání vysvětlení uvedla, že pracovala v roce 2008 v HK na pozici 
projektový manažer v zahraničním odboru. Náplní její práce byla organizace podnikatelských 
misí do zahraničí, organizace seminářů a dalších podobných akcí pro podnikatele. O smlouvě 
s MZV neví. HK nějaké proexportní semináře organizovala, neví však v jakém roce. Ví, že 
byly organizovány ve spolupráci s MZV, které zastupoval pan Vališ, který i na semináře 
občas jezdil. Konkrétní obsahovou náplň nezná, za zahraniční odbor na ně jezdil přednášet 
kolega Füllsack jako ředitel zahraničního odboru. V jakém přesně časovém období se 
uskutečnily, si nevzpomíná.  
 
 V. Šiška na podání vysvětlení vypověděl, že do září 2008 působil na pozici tajemníka 
HK, nicméně již několik měsíců bylo jasné, že skončí. Na jaře 2008 byl zvolen nový 
prezident HK Kužel, se kterým se následně dohodl na odchodu. Z toho důvodu se již 
neúčastnil rozvojových projektů a jednání kolem nich. Nové aktivity si prezident po svém 
nástupu řídil sám. K proexportním seminářům se vyjádřit nemohl, nicméně vzhledem k tomu, 
že po odchodu z HK působil v Mezinárodní obchodní komoře, tak o takových seminářích 
slyšel, ale neví v jakém časovém období to bylo.  
 
 L. Ledl se na podání vysvětlení vyjádřil k tomu, že připravil sérii přednášek, resp. 
seminářů na téma fondy EU na přelomu let 2007 a 2008, kdy jej kontaktovala jeho známá a 
dřívější kolegyně Ing. Novotná, neboť s tím měl zkušenosti. Jednalo se o 17 seminářů, pokud 
jde o počet, vychází z informačního letáku, který doložil. Jeho role spočívala v přípravě 



 

 

struktury a programu semináře, HK poté provedla organizační zajištění jednotlivých 
seminářů. Těchto se osobně účastnil, především v roli moderátora. Účelem bylo popularizovat 
možnost čerpání finančních prostředků z fondů EU pro malé a střední podnikatele. Druhým 
aspektem byla prezentace partnerů HK, především spol. Telefónica O2, UnicreditBank a 
Eurovision. Součástí seminářů nebylo téma exportu a jeho podpory ze strany státu. Semináře 
se výhradně týkaly fondů EU. Prezentace MZV jeho součástí nebyla, nevybavuje si, že by 
někdo z MZV jim byl přítomen. Semináře byly obsahově v podstatě identické po celou dobu 
jejich konání. 
 
 L. Doskočilová na podání vysvětlení uvedla, že pracuje ve firmě UmbraTec, s.r.o., kdy 
v roce 2008 se dozvěděli o seminářích pořádaných HK pro podnikatelskou veřejnost na téma 
fondů EU a možnosti financování podnikání. Účastnila se semináře dne 15.10.2008 v sídle 
Krajského úřadu Středočeského kraje. Seminář jí nezaujal, nedozvěděla se žádné informace k 
využití, bylo to obecné a teoretické. Nevybavuje si, že by se hovořilo o exportu. Toto téma by 
jí určitě zaujalo, protože otázka exportu je pro ně velmi důležitá, neboť většinu produkce 
vyváží do cizích zemí. Neví, zda potvrzovala účast podpisem prezenční listiny, obvykle to tak 
bývá. Doložila materiály související s tímto seminářem, které dohledala. Je zřejmé, že tyto se 
svým obsahem týkají semináře Evropské fondy „aktuálně“ pomocná ruka k evropským 
dotacím pro firmy a živnostníky.  
 
 J. Homolková, která v roce 2008 pracovala jako OSVČ pro firmu se sídlem v Kolíně, 
která byla produkčním festivalu Kmochův Kolín, na podání vysvětlení uvedla, že pro festival 
hledali různé finanční zdroje. Účastnila se semináře o čerpání zdrojů z fondů EU, a to na 
základě nabídky Okresní hospodářské komory v Kolíně. Seminář se konal v budově 
Krajského úřadu Středočeského kraje v Praze. Tématem byly fondy EU a jejich čerpání. 
Otázka exportu tématem semináře rozhodně nebyla. Prezenční listinu podepisovala. Po 
předložení prezenční listiny s názvem Export - aktuálně 15.10.2008, Střední Čechy, k této 
uvedla, že název semináře zcela určitě nesedí, sháněli finanční prostředky pro kulturní festival 
a tudíž by se nikdy neúčastnili semináře s tématy exportu a jeho podpory. Na listině poznala 
svůj podpis, nicméně jako celek ji nepoznala. Domnívá se, že tenkrát nebyla abecedně řazena, 
že se s kolegou podepisovali pod sebe a sami do listiny vypisovali název firmy. 
 
 Poškozené MZV doložilo dostupné listinné materiály, kdy sdělilo, že originál spisu se 
na ODEVu nepodařilo dohledat a není uložen ani v centrální spisovně OAZI. Doložili dohodu 
o spolupráci ze dne 24.01.2006, předmětnou smlouvu ze dne 15.12.2008, fakturu, košilku, 
záznam o způsobu zadání veřejné zakázky ze dne 03.12.2008 zpracované Vališem a 
odsouhlasené Matouškem, a to v naskenovaných kopiích, neboť originál spisu se nepodařilo 
dohledat. Na ODEV byla věc vedena pod č.j. 141503/2008-ODEV, kdy tento spis vytvořil 
dne 05.12.2008 referent Zdeněk Vališ. Vzhledem k tomu, že tato spisová služba MZV je 
elektronická spisová služba, jakákoliv změna data přidělení jednacího čísla je vyloučena. Z 
printscreenu historie spisu je zřejmé, že tento vytvořil Zdeněk Vališ, dne 17.12.2008 došlo k 
zahájení oběhu a současně k uzavření oběhu spisu. Z průvodního listu faktury vyplývá dne 
17.12.2008 souhlas příkazce operace, a to PhDr. Sedláčka, který tak tuto finanční operaci 
schválil. Je doložen komentář ODEV zpracovaný V. Matouškem a schválený Ing. Charanzou 
jako ředitelem ODEV k vynaloženým finančním prostředkům na ekonomické projekty v 
rámci ekonomické diplomacie za účelem podpory exportu a k prostředkům určeným pro 
zabezpečení vybavenosti OEÚ v roce 2008, ve které žádný projekt ve spolupráci s HK uveden 
není. Tento projekt je uveden pouze v příloze, avšak nečíslován. 
 



 

 

 Ze strany HK byly vydány listinné materiály, a to předmětná smlouva, vyhodnocení 
projektu bez podpisu a data, prezenční listiny s fotodokumentací a faktura vystavená dne 
15.12.2008, ze které je zřejmé, že tuto za MZV převzal Zdeněk Vališ osobně. Z doložených 
účetních dokladů vyplývá, že finanční částka 480.000,- Kč byla poukázána na účet HK č. 
997402/0800 dne 23.12.2008.  Z knihy faktur vystavených je zjevné, že předmětná faktura je 
založena v listopadových číslech faktur, a to jako doklad č. 0801100248. Ze sdělení ředitelky 
Kanceláře Úřadu HK JUDr. Zelenkové ze dne 31.01.2013 vyplývá, že se jim doposud 
nepodařilo dohledat konkrétní osobu, která měla tento projekt v kompetenci. Dokumenty 
dohledali pouze v kopiích. 
 
 Dle písemné dokumentace poskytnuté HK se v roce 2008 měly údajně konat semináře 
s názvem Export - Aktuálně v následujících místech a termínech: Plzeň 18.09.2008, Jihlava 
02.10.2008, Praha 16.10.2008, Brno 30.10.2008 a Praha 13.11.2008. V tomto směru bylo 
doloženo Vyhodnocení projektu „Export - Aktuálně - semináře Hospodářské komory ČR v 
regionech“, kdy však obsahově se zčásti shoduje s dále uvedeným projektem. Rovněž místa a 
data konání se přesně shodují s místy a daty konání seminářů HK s názvem „Evropské fondy - 
Aktuálně“, což vyplývá mimo jiné i z pozvánek, kdy tyto semináře organizoval odbor 
marketingu HK.   
 
 K žádosti policejního orgánu HK doložil kompletní dokumentaci k seminářům 
nazvaným Evropské fondy „Aktuálně“ pomocná ruka k Evropským dotacím pro firmy a 
živnostníky, kdy HK k těmto listinám připojila doložku ověření pravosti - pouze v 
elektronické podobě. Tento cyklus sedmnácti odborných seminářů ve vybraných městech v 
ČR probíhal v termínu od 22.02.2008 do 13.11.2008. Prvního semináře se rovněž účastnil 
tehdejší prezident HK Jaromír Drábek. Tyto semináře za HK moderovaly J. Bartuňková, M. 
Novotná a J. Csanková. Z doložených listin je zřejmé, že tyto semináře byly prováděny ve 
spolupráci s Ministerstvem pro místní rozvoj ČR a Ministerstvem průmyslu a obchodu ČR, 
jakož i dalšími partnery, a to např. Czechinvest, O2, Česká spořitelna. Právě tyto semináře 
byly prezentovány i na internetových stránkách HK. Policejní orgán doložil písemná 
vyjádření řady účastníků těchto seminářů, které potvrdily konání seminářů právě s tímto 
tématem, byť jejich podpisy se nachází i na prezenčních listinách nazvaných Export - 
Aktuálně. 
 
 K výzvě policejního orgánu HK doložila obsáhlou dokumentaci exportních seminářů s 
názvem Exportní semináře - regionální akce na podporu českých exportérů, které však byly 
pořádány HK až v roce 2011, a to na základě smlouvy uzavřené dne 04.05.2011 s 
Ministerstvem průmyslu a obchodu, kdy jako zástupce MPO na těchto seminářích se účastnil 
Zdeněk Vališ jako ředitel odboru podpory exportu. Na těchto celkem čtyřech seminářích v 
červnu 2011 přednášel i zástupce HK D. Füllsack. Dalších pět exportních seminářů bylo 
konáno v září 2011, a to opět ve spolupráci s MPO. K těmto seminářům jsou k dispozici i 
novinové články, ve kterých se k nim vyjadřoval i obviněný jako prezident HK. 
 
 MZV doložilo spisový řád MZV, organizační řád MZV, příslušné směrnice a 
metodické pokyny. Je rovněž doložen zák. č. 301/1992 Sb., o hospodářské komoře ČR a 
Agrární komoře ČR, statut HK, spisový řád HK účinný od 01.02.2007, směrnice týkající se 
oběhu smluvních dokumentů s účinností od 01.12.2010 (dle HK se dokument s účinností od 
01.11.2007 nepodařilo dohledat), směrnice týkající se oběhu účetních dokladů s účinností od 
01.01.2007, směrnice řízení projektů v úřadu HK s účinností od 01.05.2007. Dále je doloženo 
Rozhodnutí tajemníka úřadu č. 16/2007 Bc. V. Šišky ze dne 01.11.2007 k oběhu smluvních 
dokumentů v Úřadu HK. 



 

 

 
 Z provedeného dokazování je zřejmé, že obviněný jako prezident HK uzavřel 
předmětnou smlouvu s MZV až dne 15.12.2008, tedy ex post, a to na semináře s proexportní 
tématikou, které se měly konat v období předcházejícím, tedy od září do prosince 2008. Je 
evidentní, že obviněný tuto věc nepředal k realizaci žádnému z odborů HK, naopak téhož dne 
nechal vystavit fakturu. Musel tudíž vědět, že tyto semináře realizovány nebyly a nebudou, 
tudíž finanční částku získanou za tímto účelem od MZV použije HK jinak. Písemná 
dokumentace k předmětnému projektu byla poskytnuta především v kopiích, navíc zcela 
minimální. Byť HK uvedla dobu a místa konání pěti seminářů, prezenční listiny s názvem 
„Export - Aktuálně“ a hodnotící zprávu projektu, bylo porovnáním těchto dokumentů s 
materiály týkajícími se seminářů s tématikou EU fondů zjištěno, že doba a místa údajného 
konání proexportních seminářů se ve všech případech shodují s daty a místy konání seminářů 
k fondům EU. Z výpovědí svědků vyplývá, že se v jeden den a na stejném místě rozhodně 
nekonaly dva semináře obsahově odlišné. Lze tak vyvodit pochybnosti o autenticitě a 
pravdivosti předložených prezenčních listin, hodnotící zprávy a dalších listin k exportním 
seminářům. Ačkoliv HK tedy žádné náklady na splnění závazků plynoucích z této smlouvy 
nevynaložila, o čemž obv. Kužel jako prezident HK zcela jistě věděl, přesto téhož dne nechal 
vystavit fakturu svědčící o provedení tohoto plnění, kdy požadoval proplacení od MZV. 
Pracovníky MZV tak uvedl v omyl. Byť obviněný věděl, že žádné semináře s proexportní 
tématikou uskutečněny nebyly a nebudou, neboť jde o neexistující projekt, všechny tyto 
skutečnosti zamlčel rovněž před zaměstnanci MZV, takže PhDr. Sedláček (jako osoba 
oprávněná z pozice vedoucího zaměstnance v právních vztazích MZV zastupovat) z 
neznalosti podstatných skutečností, jako příkazce operace, proplacení této fiktivní faktury 
schválil, v důsledku čehož došlo k proplacení této faktury zaměstnanci účtárny MZV na účet 
HK. 
 
 Obviněný tím, že shora popsaným způsobem vylákal uzavření smlouvy s MZV ČR, 
čímž dosáhl vyplacení finanční částky ve výši 480.000,- Kč, kterou nepoužil k deklarovanému 
účelu, avšak dosud nezjištěným způsobem, čímž způsobil MVZ ČR škodu ve výši 480.000,- 
Kč, naplnil jak po stránce subjektivní, tak i objektivní znaky skutkové podstaty tr. činu 
podvodu dle § 250 odst. 1, 2 tr. zákona účinného do 31.12.2009. Společenská nebezpečnost 
jeho jednání je dána zájmem státu na ochraně vlastnictví fyzických a právnických osob. Ve 
smyslu § 2 odst. 1 tr. zákoníku byla trestnost činu posouzena podle zákona účinného v době, 
kdy byl čin spáchán, neboť úprava podle nového trestního zákoníku není obviněného 
příznivější.  
 
 K osobě obviněného bylo zjištěno, že nebyl v minulosti doposud soudně trestán.  
 
 S ohledem na shora uvedené skutečnosti považuji postavení obviněného před soud za 
plně odůvodněné. 
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